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Protokół Nr VIII/2019 
z VIII Sesji Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego, 

która odbyła się w dniu 30 maja 2019 r. 
w Starostwie Powiatowym w Łodzi 

Sesja rozpoczęła się o godzinie 11:00 i trwała do godziny 15:05.  
Skład Rady Powiatu – 19 radnych.  
Obecnych – 17 radnych.  
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  
Lista obecności gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Pkt 1. porządku obrad – Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 

Przewodniczący Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego Pan Sławomir Sokołowski otworzył 
obrady VIII Sesji Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego. Stwierdził, że w obradach bierze 
udział 17 radnych i obrady są prawomocne. 
Przewodniczący Rady powitał radnych, Starostę Łódzkiego Wschodniego Pana Andrzeja 
Opalę, Wicestarostę Łódzkiego Wschodniego Ewę Gładysz, Członków Zarządu: Panią Martę 
Stasiak, Panią Klaudię Zaborowską–Gorzkiewicz i Pana Pawła Pomorskiego, Skarbnika 
Powiatu Panią Barbarę Ignatowską, Sekretarza Powiatu Panią Iwonę Walter–Wisiałkowską, 
Radcę Prawnego Pana Jerzego Genslera oraz przybyłych gości. 

Pkt 2. porządku obrad – Przedstawienie porządku obrad VIII Sesji Rady Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego oraz przyjęcie propozycji jego zmian. 

Przewodniczący Rady przedstawił propozycje zmian porządku obrad: 
- rozszerzenie porządku obrad o punkt dotyczący podjęcia uchwały w sprawie udzielenia 
pomocy finansowej gminie Andrespol na realizację zadania inwestycyjnego pn. Przebudowa 
chodnika w ul. Słowiańskiej w ramach zadania pn. „Budowa kanalizacji w miejscowości 
Bedoń Wieś i Kraszew wraz z rozbudową sieci wodociągowej” w 2019 r., 
- rozszerzenie porządku obrad o punkt dotyczący podjęcia uchwały w sprawie zmian 
w budżecie Powiatu Łódzkiego Wschodniego na 2019 rok. 

Nie zgłoszono innych propozycji zmian porządku obrad. 

Przystąpiono do głosowania nad rozszerzeniem porządku obrad o punkt dotyczący podjęcia 
uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej gminie Andrespol na realizację zadania 
inwestycyjnego pn. Przebudowa chodnika w ul. Słowiańskiej w ramach zadania pn. „Budowa 
kanalizacji w miejscowości Bedoń Wieś i Kraszew wraz z rozbudową sieci wodociągowej” 
w 2019 r. 
W głosowaniu udział wzięło 16 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 16, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0, „nie wziął udziału 
w głosowaniu” – 1. 
Punkt został wprowadzony do porządku obrad. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
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Przystąpiono do głosowania nad rozszerzeniem porządku obrad o punkt dotyczący podjęcia 
uchwały w sprawie zmian w budżecie Powiatu Łódzkiego Wschodniego na 2019 rok. 
W głosowaniu udział wzięło 16 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 16, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0, „nie wziął udziału 
w głosowaniu” – 1. 
Punkt został wprowadzony do porządku obrad. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Porządek obrad przedstawiał się następująco: 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 

2. Przedstawienie porządku obrad VIII Sesji Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego  
oraz przyjęcie propozycji jego zmian. 

3. Zgłoszenie uwag do protokołu z VII Sesji Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego. 

4. Sprawozdanie Starosty z prac Zarządu Powiatu w okresie między sesjami. 

5. Przedstawienie rocznego sprawozdania z działalności Komendanta Powiatowego Policji 
powiatu łódzkiego wschodniego oraz informacji o stanie porządku i bezpieczeństwa 
publicznego na terenie powiatu łódzkiego wschodniego za 2018 rok (druk nr 1, referuje 
p. Marek Wojtczak – Zastępca Komendanta Powiatowego Policji powiatu łódzkiego 
wschodniego). 

6. Podjęcie uchwały w sprawie oceny działalności Warsztatu Terapii Zajęciowej 
w Koluszkach za rok 2018 (druk nr 2, referuje p. Urszula Łużniak – Dyrektor Powiatowego 
Centrum Pomocy Rodzinie). 

7. Przedstawienie oceny zasobów pomocy społecznej za rok 2018 (druk nr 3, referuje 
p. Urszula Łużniak – Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie). 

8. Rozpatrzenie „Raportu o stanie Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok” – debata 
(druk nr 4). 

9. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
wotum zaufania (druk nr 5). 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia informacji o kształtowaniu się Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Powiatu Łódzkiego Wschodniego za rok 2018 (druk nr 6): 

a) przedstawienie informacji o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok, 

b) przedstawienie opinii komisji stałych Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego, 
c) dyskusja, 
d) głosowanie. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz 
ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Powiatu Łódzkiego Wschodniego za rok 2018 
(druk nr 7): 

a) przedstawienie sprawozdania finansowego Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
za rok 2018, 
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b) przedstawienie sprawozdania z wykonania budżetu Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
za rok 2018, 

c) przedstawienie informacji o stanie mienia Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
sporządzonej na dzień 31.12.2018 roku, 

d) przedstawienie Uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 
w Łodzi w sprawie opinii o sprawozdaniu Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
z wykonania budżetu za 2018 rok, 

e) przedstawienie opinii Komisji Stałych i Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego, 

f) dyskusja, 
g) głosowanie. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
za 2018 rok (druk nr 8): 

a) przedstawienie wniosku oraz stanowiska Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego w sprawie udzielenia absolutorium dla Zarządu Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego za 2018 rok, 

b) przedstawienie Uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 
w Łodzi w sprawie wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
o udzielenie absolutorium dla Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok, 

c) przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej na temat projektu uchwały w sprawie 
absolutorium dla Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok, 

d) dyskusja, 
e) głosowanie. 

13. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia na okres od dnia 1.01.2019 r. 
do dnia 31.12.2019 r. rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych mających swoją 
siedzibę na terenie powiatu łódzkiego wschodniego (druk nr 9, referuje p. Małgorzata 
Szelest – Naczelnik Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych). 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej Powiatu 
Łódzkiego Wschodniego na lata 2019 – 2023 (druk nr 10, referuje p. Barbara Ignatowska 
– Skarbnik Powiatu). 

15. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Powiatu Łódzkiego Wschodniego na 2019 rok 
(druk nr 11, referuje p. Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu). 

16. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
na 2019 rok (druk nr 12, referuje p. Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu). 

17. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej gminie Andrespol 
na realizację zadania inwestycyjnego pn. Przebudowa chodnika w ul. Słowiańskiej 
w ramach zadania pn. „Budowa kanalizacji w miejscowości Bedoń Wieś i Kraszew wraz 
z rozbudową sieci wodociągowej” w 2019 r. (druk nr 13, referuje p. Barbara Ignatowska – 
Skarbnik Powiatu). 

18. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
na 2019 rok (druk nr 14, referuje p. Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu). 

19. Wnioski, oświadczenia radnych i sprawy różne. 

20. Zamknięcie VIII Sesji Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego. 



4 
 

Pkt 3. porządku obrad – Zgłoszenie uwag do protokołu z VII Sesji Rady Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego. 

Nie zgłoszono uwag do protokołu Nr VII/2019 z VII Sesji Rady Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego. 

Pkt 4. porządku obrad – Sprawozdanie Starosty z prac Zarządu Powiatu w okresie między 
sesjami. 

Radni otrzymali pisemną informację z prac Zarządu Powiatu w okresie między sesjami 
(załącznik nr 5 do protokołu). 

Radna Edyta Waprzko zapytała, jaka będzie decyzja Zarządu w zakresie petycji złożonej przez 
Sołtysa i Radę Sołecką Wardzyna w sprawie wybudowania chodnika i ścieżki rowerowej 
na odcinku drogi z Wardzyna do Brójec. 
Ponadto Radna Edyta Waprzko odniosła się do konferencji „Zrozumieć nastolatka”, która 
odbyła się w Koluszkach i podziękowała Pani Aleksandrze Balcerak – Dyrektor Poradni 
Psychologiczno – Pedagogicznej w Koluszkach oraz obejmującym patronatem tę konferencję, 
w tym Panu Staroście. Radna odniosła się również pozytywnie do pracy i wykonywania 
obowiązków przez Panią Aleksandrę Balcerak. 
 
Na pytanie radnej odpowiedzi udzielił Pan Starosta oraz Naczelnik Wydziału Rozwoju 
Gospodarczego, Rolnictwa i Ochrony Środowiska. Pan Zbigniew Burzyński poinformował, 
że o treści odpowiedzi na petycję zdecyduje Zarząd Powiatu podczas posiedzenia po Sesji 
i zostanie podjęta uchwała w sprawie rozpatrzenia petycji. Przygotowana została propozycja, 
aby petycję odrzucić. 
Pan Starosta dodał, że we wsi Wardzyn wykonano dotychczas zadania inwestycyjne za kwotę 
ponad 2,5 mln zł i w przeliczeniu na mieszkańca statystycznie przeznaczono znaczne środki 
finansowe. 

Pkt 5. porządku obrad – Przedstawienie rocznego sprawozdania z działalności Komendanta 
Powiatowego Policji powiatu łódzkiego wschodniego oraz informacji o stanie porządku 
i bezpieczeństwa publicznego na terenie powiatu łódzkiego wschodniego za 2018 rok. 

Pan Marek Wojtczak – Zastępca Komendanta Powiatowego Policji powiatu łódzkiego 
wschodniego przedłożył sprawozdanie z działalności Komendanta Powiatowego Policji 
powiatu łódzkiego wschodniego oraz informację o stanie porządku i bezpieczeństwa 
publicznego na terenie powiatu łódzkiego wschodniego za 2018 rok (załącznik nr 6 
do protokołu). 

Komisja Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa oraz Komisja Bezpieczeństwa i Porządku 
w Powiecie Łódzkim Wschodnim pozytywnie zaopiniowały informację. 
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Przystąpiono do głosowania nad przyjęciem sprawozdania z działalności Komendanta 
Powiatowego Policji powiatu łódzkiego wschodniego oraz informacji o stanie porządku 
i bezpieczeństwa publicznego na terenie powiatu łódzkiego wschodniego za 2018 rok. 
W głosowaniu brało udział 17 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 17, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0. 
Rada Powiatu przyjęła informację jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Pkt 6. porządku obrad – Podjęcie uchwały w sprawie oceny działalności Warsztatu Terapii 
Zajęciowej w Koluszkach za rok 2018. 

Przewodniczący Rady Powiatu zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu uchwały, 
otworzył dyskusję. 
Nie zgłoszono uwag. 

Komisja Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa oraz Komisja Polityki Społecznej pozytywnie 
zaopiniowały projekt uchwały. 

Przystąpiono do głosowania. 
W głosowaniu brało udział 17 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 17, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0. 
Rada Powiatu przyjęła informację jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
Uchwała stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Pkt 7. porządku obrad – Przedstawienie oceny zasobów pomocy społecznej za rok 2018. 

Przewodniczący Rady Powiatu zwrócił się do radnych, czy są pytania do oceny zasobów 
społecznych (załącznik nr 10 do protokołu), otworzył dyskusję. 
Nie zgłoszono uwag. 

Komisja Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa oraz Komisja Polityki Społecznej pozytywnie 
zaopiniowały projekt uchwały. 

Przystąpiono do głosowania. 
W głosowaniu brało udział 16 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 16, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0, „nie wziął udziału 
w głosowaniu” – 1. 
Rada Powiatu przyjęła informację jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
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Pkt 8. porządku obrad – Rozpatrzenie „Raportu o stanie Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
za 2018 rok” – debata 

Przewodniczący Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego na wstępie poprosił o wprowadzenie 
do „Raportu o stanie Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok” Panią Sekretarz. 

Pani Iwona Walter – Wisiałkowska – Sekretarz Powiatu powiedziała o wymogach 
dotyczących sporządzenia Raportu o stanie Powiatu, który przygotowany został po raz 
pierwszy w dziejach Powiatu. 
Raport o stanie Powiatu za miniony rok obejmuje podsumowanie działalności Zarządu 
Powiatu w roku poprzednim, w szczególności realizacji polityk, programów i strategii, uchwał 
Rady Powiatu i budżetu obywatelskiego. Powiat Łódzki Wschodni w ubiegłym roku 
nie realizował budżetu obywatelskiego i taka uwaga została zamieszczona w treści 
dokumentu. Ustawa o samorządzie powiatowym stanowi, że Rada Powiatu może określić 
w drodze uchwały szczegółowe wymogi dotyczące raportu. Rada Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego skorzystała z tego uprawnienia i podjęła uchwałę Nr V/61/2019 z dnia 
21 lutego 2019 r. w sprawie określenia szczegółowych wymogów raportu o stanie Powiatu 
Łódzkiego Wschodniego, w której znalazły się zapisy wynikające z ustawy, a więc realizacja 
polityk, programów i strategii oraz uchwał Rady, jak również Rada wskazała dodatkowo, 
że raport obejmuje zakres działalności Powiatu Łódzkiego Wschodniego w obszarach 
24 zadań realizowanych przez Powiat, a wynikających z ustawy o samorządzie powiatowym. 
Rada ustanowiła, że Raport powinien uwzględniać inne informacje, w szczególności 
niezbędne do uzyskania dokładnego i rzetelnego obrazu ogólnej sytuacji Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego i przestawić dane o ważnych aspektach funkcjonowania Powiatu. W celu 
opracowania Raportu został powołany zespół, który przygotował materiały, na bazie których 
został stworzony Raport o stanie Powiatu Łódzkiego Wschodniego. Przewodniczącą Zespołu 
była Pani Marta Stasiak, Zastępcą Przewodniczącego była Pani Sekretarz Powiatu. Raport 
o stanie Powiatu został zamieszczony na stronie internetowej i w Biuletynie Informacji 
Publicznej Powiatu. Zamieszczona została tam również informacja o terminie debaty nad 
Raportem, ponieważ ustawowym uprawnieniem mieszkańców powiatu jest możliwość 
zabrania głosu w debacie, jeżeli uzyskają poparcie co najmniej 150 osób. Osoba zabierająca 
głos w debacie musi być mieszkańcem naszego powiatu, natomiast w przypadku osoby 
popierającej nie ma tego wymogu. W BIP zamieszczono także wzór zgłoszenia do zabrania 
głosu i wzór listy poparcia. Zgłoszenia do udziału w debacie można było składać do dnia 
poprzedzającego debatę, tj. do 29 maja 2019 r. do godziny 24:00. W tym terminie nikt 
z mieszkańców Powiatu nie zgłosił się do zabrania głosu w debacie. 

Treść „Raportu o stanie Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok” przybliżyła radnym 
Pani Iwona Walter – Wisiałkowska – Sekretarz Powiatu oraz Pani Barbara Ignatowska – 
Skarbik Powiatu. Raport stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

W treści Raportu podane zostały dane dotyczące ludności według stanu na dzień na dzień 
30 czerwca 2018 roku, gdzie było 71448 mieszkańców Powiatu, ale ukazały się teraz jeszcze 
nowsze dane GUS, zgodnie z którymi na dzień 31 grudnia 2018 roku stan ludności Powiatu 
wynosi 71705 mieszkańców. Jest to liczba większa o 523 osoby w stosunku do stanu na dzień 
31 grudnia 2017 r., a więc Powiat się rozwija. 
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Raport zawiera informację na temat dokumentów Strategicznych Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego. Najważniejszym dokumentem, w skład którego wchodzi realizacja wszystkich 
programów powiatowych jest „Strategia Rozwoju Powiatu Łódzkiego Wschodniego na lata 
2015 – 2022”. Kolejnym takim dokumentem jest „Plan Rozwoju Lokalnego Powiatu 
Łódzkiego Wschodniego na lata 2016 – 2022”. 

W raporcie opisana została realizacja programów powiatowych przyjętych uchwałami Rady 
Powiatu: 

 Programu Ochrony Środowiska dla Powiatu Łódzkiego Wschodniego  
na lata 2013 - 2016 z perspektywą na lata 2017 - 2020; 

 Programu Ochrony Środowiska dla Powiatu Łódzkiego Wschodniego  
na lata 2017 - 2020 z perspektywą na lata 2021 – 2024; 

 Powiatowego Programu Rozwoju Pieczy Zastępczej w Powiecie Łódzkim Wschodnim 
na lata 2018 – 2020; 

 Powiatowego Programu Zapobiegania Przestępczości oraz Porządku Publicznego  
i bezpieczeństwa Obywateli na lata 2018 – 2023 dla Powiatu Łódzkiego Wschodniego; 

 Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
na lata 2014 -2020; 

 Planu rozwoju sieci dróg powiatowych na terenie Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
na lata 2017 -2022; 

 Powiatowego Programu Wspierania Osób Niepełnosprawnych w Powiecie Łódzkim 
Wschodnim na lata 2015 – 2021; 

 Powiatowego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar 
Przemocy w Rodzinie dla Powiatu Łódzkiego Wschodniego na lata 2017 – 2021; 

 Powiatowego Programu Przeciwdziałania Bezrobociu oraz Aktywizacji Lokalnego Rynku 
Pracy na lata 2014 -2020; 

 Programu współpracy z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi 
w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego 
i o wolontariacie. 

Ponadto uwzględniono realizację programów zewnętrznych z dofinansowaniem ze środków 
Unii Europejskiej, w których Powiat i jego jednostki organizacyjne uczestniczyły. 
Pani Sekretarz omówiła szczegółowo realizację Strategii Rozwoju Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego na lata 2015-2022, która jest podstawowym dokumentem określającym cele 
i kierunki polityki, rozwoju Powiatu i jest to punkt wyjścia dla innych dokumentów 
rozwojowych tworzonych przez jednostki organizacyjne Powiatu. 

Pani Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu przedstawiła ogólne informacje dotyczące 
zakresu spraw ujętych w Raporcie. 

Przewodniczący Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego poprosił o przedstawienie opinii 
poszczególnych komisji stałych dotyczących Raportu u stanie Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego za 2018 rok. 

 Przewodnicząca Komisji Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa poinformowała, 
że opinia Komisji jest pozytywna, 

 Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej poinformowała, że opinia Komisji jest 
pozytywna, 
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 Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji poinformował, że opinia Komisji jest 
pozytywna, 

 Przewodniczący Komisji Statutowo – Regulaminowej poinformował, że opinia Komisji 
jest pozytywna, 

 Przewodniczący Komisji Rewizyjnej poinformował, że opinia Komisji jest pozytywna. 

Po przedstawieniu opinii Komisji, Przewodniczący Rady zwrócił się do radnych, aby zabierali 
głos w debacie. 

W związku z brakiem zgłoszeń ze strony radych do udziału w debacie na tę chwilę, 
Przewodniczący Rady zwrócił się z prośbą do Pani Sekretarz o dalsze omówienie 
najważniejszych spraw ujętych w Raporcie. 

Pani Sekretarz oraz Pani Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu przedstawiły część Raportu 
opisującą działalność w obszarach zadań publicznych realizowanych przez Powiat Łódzki 
Wschodni, przypisanych ustawowo Powiatowi, w zakresie: 

 Edukacji publicznej, 

 Promocji i ochrony zdrowia, 

 Pomocy społecznej, 

 Wspierania rodzin i systemu pieczy zastępczej, 

 Polityki prorodzinnej 

 Wspierania osób niepełnosprawnych, 

 Transportu zbiorowego i dróg publicznych, 

 Kultury oraz ochrony zabytków i opieki nad zabytkami, 

 Kultury fizycznej i turystyki, 

 Geodezji, kartografii i katastru, 

 Gospodarki nieruchomościami, 

 Administracji architektoniczno – budowlanej, 

 Gospodarki wodnej, 

 Ochrony środowiska i przyrody, 

 Rolnictwa, leśnictwa, rybactwa śródlądowego, 

 Porządku publicznego i bezpieczeństwa obywateli, 

 Ochrony przeciwpowodziowej, w tym wyposażenia i utrzymania powiatowego 
magazynu przeciwpowodziowego, przeciwpożarowej i zapobiegania innym 
nadzwyczajnym zagrożeniom życia, zdrowia ludzi i środowiska, 

 Przeciwdziałania bezrobociu i aktywizacji lokalnego rynku pracy, 

 Ochrony praw konsumenta, 

 Utrzymania powiatowych obiektów i urządzeń użyteczności publicznej oraz obiektów 
administracyjnych, 

 Obronności, 

 Promocji powiatu, 

 współpracy i działalności na rzecz organizacji pozarządowych oraz podmiotów 
wymienionych w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003r. o działalności pożytku 
publicznego i o wolontariacie (Dz. U. z 2018 poz. 450), 

 telekomunikacji, 
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 inne – w tym realizacja zadania zleconego dotyczącego nieodpłatnej pomocy prawnej. 

W kolejnej części opisano współpracę z innymi społecznościami samorządowymi 
i stowarzyszeniami. 
Podsumowana została realizacja uchwał Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego w 2018 r., 
a następnie przedstawiona została realizacja budżetu Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
w 2018 r. 

Przewodniczący Rady, zwrócił się do radnych, aby zabierali głos w debacie. 

Nie było zgłoszeń ze strony radych. 

Głos zabrał Starosta Łódzki Wschodni Pan Andrzej Opala, który stwierdził, że Państwo radni 
mieli okazję zapoznać się z olbrzymią ilością zadań realizowanych przez Powiat, ujętych 
w rozmaitych programach, Planie Rozwoju Lokalnego, jak również Strategii Rozwoju Powiatu 
i są to zadania konsekwentnie realizowane przez odpowiednie służby, pracowników, 
inspekcje i straże. 
Starosta przedstawił prośbę, aby Państwo radni głosowali za przyjęciem tego raportu 
i udzielili wotum zaufania Zarządowi Powiatu Łódzkiego Wschodniego. Starosta wyraził 
zdanie, że ten materiał daje Państwu radnym do tego podstawy. 

Przewodniczący Rady ponowił pytanie, czy ze strony radnych jest wola wzięcia udziału 
w debacie. Przewodniczący Rady zwrócił uwagę, że ten punkt charakteryzuje się tym, 
że ustawodawca wprowadził debatę bez ograniczeń czasowych. 

Ze strony radnych nie było zgłoszeń do udziału w debacie, nie zgłoszono zapytań. 

Po rozpatrzeniu Raportu o stanie Powiatu Łódzkiego Wschodniego i zakończeniu debaty, 
przystąpiono do realizacji kolejnego punktu dotyczącego udzielenia wotum zaufania 
Zarządowi Powiatu Łódzkiego Wschodniego. 

Pkt 9. porządku obrad – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu 
Łódzkiego Wschodniego wotum zaufania. 

Przewodniczący Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego poprosił o przedstawienie opinii 
poszczególnych komisji stałych dotyczącej projektu uchwały w sprawie udzielenia Zarządowi 
Powiatu Łódzkiego Wschodniego wotum zaufania. 

 Przewodnicząca Komisji Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa poinformowała, iż opinia 
Komisji jest pozytywna, 

 Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej poinformowała, iż opinia Komisji jest 
pozytywna, 

 Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji poinformował, iż opinia Komisji jest 
pozytywna, 

 Przewodniczący Komisji Statutowo – Regulaminowej poinformował, iż opinia Komisji jest 
pozytywna, 

 Przewodniczący Komisji Rewizyjnej poinformował, iż opinia Komisji jest pozytywna. 
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Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
w sprawie udzielenia Zarządowi Powiatu Łódzkiego Wschodniego wotum zaufania. 
Przystąpiono do głosowania. 
W głosowaniu brało udział 17 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 17, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0. 
Rada Powiatu podjęła uchwałę jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
Uchwała stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Pkt 10. porządku obrad – Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia informacji o kształtowaniu 
się Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Łódzkiego Wschodniego za rok 2018 

a) przedstawienie informacji o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok 

Informację o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego za 2018 rok przedstawiła Pani Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu 
(załącznik nr 15 do protokołu). 

Wieloletnia Prognoza Finansowa Powiatu Łódzkiego Wschodniego, która była przyjęta 
na lata 2018-2023, według stanu na dzień 31 grudnia 2018 roku została radnym 
przedstawiona w przekazanych materiałach i dotyczyła ona przede wszystkim zmian, które 
były wprowadzane w ciągu roku budżetowego, zarówno w V jak i VI kadencji Rady Powiatu. 
Właściwie na każdej Sesji Rady Powiatu były wprowadzane zmiany, jeżeli miały one wpływ 
na WPF, jeśli chodzi o uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie Powiatu. 
Plan dochodów budżetu Powiatu Łódzkiego Wschodniego ogółem po zmianach na 2018 rok 
ustalony był na kwotę 63.494.632,86 zł, wykonanie na dzień 31 grudnia 2018 r. wyniosło 
64.045.160,22 zł. Wydatki ogółem zostały zrealizowane w 96,31%. Niezrealizowane 
przedsięwzięcia, które były zapisane w budżecie i w Wieloletniej Prognozie Finansowej 
w roku 2018, bądź niezrealizowane w pełnym zakresie w jakim został ustalony zarówno limit 
wydatków jak i limit zobowiązań, zostały przesunięte na rok 2019 i uchwalone w kolejnej 
Wieloletniej Prognozie Finansowej Powiatu Łódzkiego Wschodniego, łącznie z budżetem 
na rok 2019. 
Wskaźniki planowane i faktycznie zrealizowane na koniec 2018 roku zostały w pełnej 
szczegółowości zobrazowane także w ujęciach tabelarycznych, gdzie wszystkie wymogi 
wynikające z ustawy o finansach publicznych, przede wszystkim z art. 243, zostały spełnione. 
Jedynym zobowiązaniem Powiatu Łódzkiego Wschodniego, które pozostało na dzień 
31 grudnia 2018 r. w zakresie długu, jest spłata pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej, która została zaciągnięta na zadanie inwestycyjne 
pn. „Rewaloryzacja parku w Lisowicach”. Pierwsza rata w wysokości 18.028,00 zł została 
spłacona jeszcze 31 grudnia 2018 roku. Według stanu na dzień 31 grudnia 2018 r. wartość 
długu to kwota 198.297,00 zł. 
Pozostałe informacje, które zostały przedstawione dość szczegółowo w sprawozdaniu, 
zawarte są w układach tabelarycznych, bądź w wykresach. Prognozując dochody na lata 
2020-2023 w tejże Wieloletniej Prognozie, za każdym razem brano pod uwagę, tak jak to 
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wynika z rozporządzenia wykonawczego do ustawy o finansach publicznych, wskaźniki 
zawarte w wytycznych Ministra Finansów mówiące o tym, że w latach 2020, 2021, 2022 
i 2023 można podnieść dochody o 2,5%. 
Zmiany, jeśli chodzi o realizację roku 2018, które miały wpływ na rok 2019 zostały przez Radę 
Powiatu zaakceptowane w uchwale w roku 2019. Jest jedno przedsięwzięcie, które 
nie zostało zrealizowane, dotyczące rozwoju budownictwa pasywnego i energooszczędnego 
„Budowa budynku przedszkola i zespołu dzieci młodszych w Wiśniowej Górze” – były to 
wydatki zapisane w budżecie Powiatu w wysokości 5.000,00 zł na promocję projektu, 
natomiast projekt realizowany jest przez Gminę Andrespol. Realizacja przypisanego 
Powiatowi zadania została przesunięta na rok 2019. 
W okresie sprawozdawczym, to znaczy w 2018 roku, na bieżąco była monitorowana 
realizacja budżetu Powiatu pod kątem wielkości oddziaływującej na zakładane wskaźniki, 
prawidłowości, celowości i terminowości. Nie było w ciągu roku 2018 przekroczenia zarówno 
limitu wydatków, jak i limitu zobowiązań. 

b) przedstawienie opinii komisji stałych Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego 

Przewodniczący Rady Powiatu poprosił o przedstawienie opinii komisji stałych Rady Powiatu 
Łódzkiego Wschodniego, którym przedstawiono informację na wspólnym posiedzeniu w dniu 
17 kwietnia 2019 r. 

 Przewodnicząca Komisji Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa poinformowała, iż opinia 
Komisji jest pozytywna, 

 Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej poinformowała, iż opinia Komisji jest 
pozytywna, 

 Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji poinformował, iż opinia Komisji jest 
pozytywna, 

 Przewodniczący Komisji Statutowo – Regulaminowej poinformował, iż opinia Komisji jest 
pozytywna, 

 Przewodniczący Komisji Rewizyjnej poinformował, iż opinia Komisji jest pozytywna. 

 
c) dyskusja 

Przewodniczący Rady Powiatu otworzył dyskusję. 
Nie było głosów w dyskusji, ze strony radnych nie było pytań ani uwag, dyskusja została 
zamknięta. 

d) głosowanie 

Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w sprawie przyjęcia informacji 
o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
za rok 2018. 
Przystąpiono do głosowania. 
W głosowaniu brało udział 16 radnych. 
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Wynik głosowania: „za” – 16, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0, „nie wziął udziału 
w głosowaniu” – 1. 
Rada Powiatu podjęła uchwałę jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
Uchwała stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

Przewodniczący Rady poinformował, iż jedna osoba z radnych musiała opuścić obrady. 

Pkt 11. porządku obrad – Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego za rok 2018. 

a) przedstawienie sprawozdania finansowego Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
za rok 2018 

Sprawozdanie finansowe Powiatu Łódzkiego Wschodniego za rok 2018 przedstawiła Pani 
Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu (załącznik nr 18 do protokołu). 

Zgodnie z unormowaniami prawnymi, a mianowicie ustawą o rachunkowości oraz przepisami 
wykonawczymi, sprawozdanie finansowe Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok 
składa się z bilansu z wykonania budżetu Powiatu Łódzkiego Wschodniego jako jednostki 
samorządu terytorialnego – organu, łącznego bilansu, który obejmuje dane wynikające 
z bilansów samorządowych jednostek budżetowych (nie mamy zakładów budżetowych), 
łącznego rachunku zysków i strat obejmującego dane wynikające z rachunku zysków i strat 
samorządowych jednostek budżetowych, łącznego zestawienia zmian w funduszu 
obejmującego dane wynikające z zestawień zmian w funduszu samorządowych jednostek 
budżetowych i informacji dodatkowej obejmującej dane wynikające z informacji dodatkowej 
samorządowych jednostek budżetowych. We wrześniu 2017 roku zmieniło się 
Rozporządzenie Ministra Finansów, które wprowadziło zmiany do sprawozdawczości 
finansowej. Sprawozdanie finansowe za rok 2018 r. różni się od sprawozdania za 2017 rok 
zakresem informacji – przedtem była informacja uzupełniająca, teraz jest informacja 
dodatkowa, która jest bardzo rozbudowana i zawiera także informacje związane 
z księgowaniami, czy z księgami pozabilansowymi. 
Bilans z wykonania budżetu jst, czyli Powiatu Łódzkiego Wschodniego, na dzień 
31 grudnia 2018 r. po stronie aktywów i pasywów na dzień 31 grudnia 2018 r. zamyka się 
kwotą 6.887.733,72 zł. Dodatkowo przedstawiono z analityk poszczególnych kont 
dodatkowe informacje po stronie aktywów jak i pozostałych środków pieniężnych, środków 
pieniężnych na rachunkach, należności, rozliczeń międzyokresowych i zobowiązań 
finansowych. Kolejną częścią sprawozdania finansowego jest bilans łączny obejmujący dane 
wynikające z jednostkowych bilansów samorządowych jednostek budżetowych 
sporządzanych na dzień 31 grudnia 2018 roku – dotyczy to wszystkich jednostek 
organizacyjnych Powiatu Łódzkiego Wschodniego, a także Powiatowego Inspektoratu 
Nadzoru Budowlanego działającego jako samorządowa jednostka budżetowa oraz Komendy 
Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej, która także działa jako samorządowa jednostka 
budżetowa, chociaż nie jest jednostką organizacyjną Powiatu. Bilans łączny tychże 
samorządowych jednostek budżetowych na dzień 31 grudnia 2018 r. zamyka się po stronie 
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aktywów i pasywów kwotą 206.112.456,59 zł. Przy sporządzaniu tego bilansu łącznego 
zostały dokonane wyłączenia wzajemne, jeśli chodzi o należności z tytułu dostaw i usług oraz 
zobowiązań z tytułu dostaw i usług. 
Kolejną częścią sprawozdania finansowego Powiatu jest rachunek zysków i strat łączny, który 
obejmuje także dane wynikające z jednostkowych rachunków zysków i strat samorządowych 
jednostek budżetowych za rok obrotowy obejmujący okres od 1 stycznia 2018 r. 
do 31 grudnia 2018 r. 
Kolejną częścią jest zestawienie zmian w funduszu – jest to łączne zestawienie 
samorządowych jednostek budżetowych. 
Kolejne zestawienia to zestawienie zbiorcze, jeśli chodzi o sumy bilansowe jednostek 
i informacja dodatkowa. 
Informacja dodatkowa została rozbudowana zgodnie z nowymi przepisami, które weszły 
w życie od 1 stycznia 2018 r. i dotyczą sprawozdań za 2018 rok. 
Pani Skarbnik dodała, że oprócz tego przedstawianego Radzie Powiatu sprawozdania 
finansowego, Zarząd Powiatu będzie przyjmował jeszcze jedno sprawozdanie finansowe, 
gdyż zgodnie z zapisami ustawy o rachunkowości Powiat tworzy tzw. grupę kapitałową 
łącznie z jednostkami organizacyjnymi, służbami i inspekcjami – zostanie wykonany 
skonsolidowany bilans Powiatu, w którym będzie konsolidowany organ z jednostkami. 
Pani Skarbnik dodała, że Powiat posiada liczbę mieszkańców mniejszą niż 150 tysięcy, 
dlatego zgodnie z unormowaniami prawnymi zawartymi w ustawie o finansach publicznych 
nie ma obowiązku badania sprawozdania finansowego przez biegłego rewidenta. 

b) przedstawienie sprawozdania z wykonania budżetu Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
za rok 2018 

Sprawozdanie z wykonania budżetu Powiatu Łódzkiego Wschodniego za rok 2018 
przestawiła Pani Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu (załącznik nr 19 do protokołu). 

Budżet Powiatu Łódzkiego Wschodniego na rok 2018 został uchwalony w grudniu 2017 roku 
i w ciągu roku budżetowego w okresie od 1 stycznia 2018 r. do 31 grudnia 2018 r. 
następowało wiele zmian, w efekcie których zarówno dochody Powiatu, jak i wydatki 
Powiatu wzrosły w stosunku do pierwotnie uchwalonego budżetu. 
W ciągu okresu sprawozdawczego plan dochodów wzrósł o 8.403.969,99 zł, natomiast plan 
wydatków ogółem wzrósł w okresie sprawozdawczym o 9.426.750,00 zł. Te zmiany, które 
następowały w ciągu roku dotyczące zmiany planu dochodów i zmiany planu wydatków 
Powiatu zostały dokładnie opisane w części opisowej. Realizacja dochodów według stanu 
na 31 grudnia 2018 r. nie tylko kasowo, ale także memoriałowo, była na poziomie 
64.045.160,22 zł, co w stosunku do ustalonego planu po zmianach wynosi 100,87%, w tym 
dochody bieżące zostały zrealizowane w większym zakresie, w mniejszym zakresie zostały 
zrealizowane dochody majątkowe. Mniejsza realizacja dochodów majątkowych jest związana 
z realizacją zadań współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej i dotyczy to m.in. 
„Termomodernizacji budynku DPS w Lisowicach”, gdzie środki, jako dochody majątkowe, 
Powiat otrzymał dopiero w kwietniu 2019 r. i ta kwota jest przedstawiona w projekcie 
uchwały dzisiejszej sesji w sprawie zmian budżetu Powiatu na 2019 rok.  Drugim czynnikiem 
mającym wpływ na mniejszą realizację dochodów majątkowych zaplanowanych na rok 2018 
jest realizacja projektu pn. „Centrum Usług Społecznych WISIENKA”, gdzie część 
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planowanych dochodów i wydatków została przeniesiona na rok 2019 – jest to związane 
z realizacją projektu, w którym uczestniczy wielu partnerów, stąd też taka propozycja. 
Pani Skarbnik powiedziała dodatkowo o udziałach Powiatu we wpływach z podatku 
dochodowego od osób fizycznych w porównaniu do udziałów gmin i samorządu 
województwa. Udział gmin w PIT wynosi 38,08%, udział Powiatu wynosi 10,25%, a udział 
samorządu województwa 1,6%. W roku 2018 z udziału we wpływach z podatku 
dochodowego od osób fizycznych gminy z terenu powiatu uzyskały 87.121.933 zł, Powiat 
uzyskał 23.000.512 zł, natomiast województwo z podatków naszych mieszkańców uzyskało 
3.610.586 zł, a w budżecie państwa pozostała kwota 114.583.444 zł. Udział w CIT, czyli 
w podatku dochodowym od osób prawnych w przypadku gmin wynosi 6,71%, Powiat 
otrzymuje 1,4%, województwo 15,9%. W 2018 roku, jeśli chodzi o udziały w CIT, do gmin 
z tego tytułu wpłynęło 2.244.076 zł, do Powiatu 477.000 zł, do samorządu Województwa 
Łódzkiego 5.317.558 zł. 
Jeśli chodzi o wydatki Powiatu Łódzkiego Wschodniego, to plan wydatków ogółem został 
zaplanowany na rok 2018 po zmianach w wysokości 66.708.172,86 zł i według stanu na dzień 
31 grudnia 2018 r. został zrealizowany w wysokości 64.247.093,73 zł, co stanowi 96,3% 
w stosunku do ustalonego planu po zmianach. Wydatki bieżące zostały zrealizowane 
w prawie 96%, wydatki majątkowe zostały zrealizowane w 98,2%. Część tych wydatków 
została ustalona jeszcze za zgodą Wysokiej Rady w odrębnej uchwale, która mówiła 
o wydatkach niewygasających z upływem roku budżetowego 2018. 
Pani Skarbnik odniosła się w szczególności do realizacji budżetu w ramach Działu 801 – 
Oświata i wychowanie oraz Działu 854 – Edukacyjna opieka wychowawcza, gdzie 
w roku 2018 w skład dochodów uzyskiwanych na szeroko rozumianą edukację wchodzą: 
część oświatowa subwencji ogólnej, dotacje celowe z budżetu Unii Europejskiej, czy dochody 
zrealizowane przez szkoły i placówki oświatowe i dotacje celowe z budżetu państwa 
(w ramach programu „Za życiem”). Biorąc pod uwagę dochody ogółem zrealizowane 
na edukację, a wydatki, które były zrealizowane do 31 grudnia 2018 r., to na edukację Powiat 
dołożył z innych źródeł 1.852.679,84 zł. 
Szeroko rozumiana pomoc społeczna jest największym konsumentem, jeśli chodzi o wydatki 
budżetu Powiatu i ujęta jest w kilku działach klasyfikacji budżetowej: w Dziale 852 – Pomoc 
społeczna, w Dziale 855 – Rodzina oraz Dziale 853 – Inne zadania z zakresu polityki 
społecznej. Te zadania zostały szczegółowo opisane w sprawozdaniu, łącznie z realizacją 
programów, co także częściowo zostało powielone również w Raporcie o stanie Powiatu. 
Pani Skarbnik powiedziała, że środki pozyskiwane w Dziale 900 w zakresie gospodarki 
komunalnej i ochrony środowiska na realizację zadań Powiat otrzymuje jako przelewy 
redystrybucyjne z Samorządu Województwa Łódzkiego. Powiat ma tutaj swoje udziały, jeśli 
chodzi o opłaty za szczególne korzystanie ze środowiska, bądź opłaty związane z wysypiskiem 
śmieci. Te zadania kiedyś funkcjonowały jako Powiatowy Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej, ten Fundusz został zlikwidowany od roku 2010 i teraz środki ujęte są 
w Dziale 900 w budżecie Powiatu. Miała być możliwość wykorzystywania tych środków przez 
Powiat dowolnie, jednak nie jest tak do końca, gdyż Powiat jest zobowiązany 
do przekazywania konkretnych sprawozdań z wykorzystania tych środków zarówno 
do Narodowego jak i do Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. 
Oprócz dochodów i wydatków, które były realizowane jako własne, zlecone, bądź 
powierzone, Powiat realizuje także dochody Skarbu Państwa, z których otrzymuje część 
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udziałów – w dochodach z zakresu gospodarki nieruchomościami Powiat ma odpowiednio 
5% lub 25% udziałów. 
W ustalonym planie dochodów budżetu państwa, który Powiat otrzymuje w decyzji 
Wojewody, Powiat miał do realizacji 677.400,00 zł. Wykonanie dochodów w 2018 r. 
osiągnęło poziom 1.900.838,48 zł, z tego przekazano do budżetu państwa 1.434.566,11 zł. 
Dochody potrącone przez Powiat w zakresie gospodarki nieruchomościami stanowiły 
465.825,73 zł. W zakresie Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego realizującego 
także dochody budżetu państwa, dochody przekazane dla Powiatu wyniosły 44,64 zł. 
Następnie za wydane karty parkingowe przez Zespół do Spraw Orzekania 
o Niepełnosprawności działający przy Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie do Powiatu 
wpłynęła kwota 402 zł. 
Rok 2018 zakończył się wynikiem pozytywnym, gdzie pokazano również rozliczenie nadwyżki 
i wolnych środków. Wolne środki uzyskane na koniec 2018 roku to kwota 198.297,00 zł 
przeznaczona na spłatę długu, jakim są pozostałe do spłaty raty pożyczki z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, a skumulowana nadwyżka z lat 
ubiegłych to 5.538.321,28 zł. 
Rok 2018 zakończył się także zobowiązaniami i należnościami, gdzie zobowiązania Powiatu 
wykazane według stanu na dzień 31 grudnia 2018 roku wyniosły 2.089.910,60 zł – są to 
zobowiązania niewymagalne i dotyczyły zarówno zadań zleconych oraz zadań własnych 
i związane były przede wszystkim z wynagrodzeniami i pochodnymi od wynagrodzeń 
(dotyczy to dodatkowego wynagrodzenia rocznego, które mogło być zrealizowane dopiero 
po pierwszym stycznia 2019 roku i była to kwota 2.032.773,99 zł). W zadaniach statutowych, 
w związku z zakupem usług, bądź towarów, za które faktury wpłynęły po 31 grudnia 2018 r., 
zobowiązania zostały rozliczone na kwotę 49.608,28 zł. W ramach wydatków majątkowych 
zobowiązania związane z realizacją zadania Dziennego Domu Pomocy wyniosły 7.528,33 zł. 
Zgodnie z prowadzoną ewidencją i całą sprawozdawczością, na dzień 31 grudnia 2018 r. 
zostały wykazane także należności w kwocie 492.832,02 zł. Należności dotyczyły: grzywien 
i kar pieniężnych od osób fizycznych – kwota 218.248,37 zł, należności udziałów Powiatu 
od niezrealizowanych, a przypisanych dochodów Skarbu Państwa – kwota 113.099,00 zł, 
odsetek od środków na rachunkach bankowych – kwota 49.524,74 zł oraz pozostałych 
dochodów – kwota 111.959,29 zł. Jeśli chodzi o należności jest prowadzony cały proces ich 
windykacji, z udziałem radców prawnych, a także merytorycznych Wydziałów. W ramach 
wymienionych należności, w celu windykacji, na bieżąco są wysyłane wezwania do zapłaty 
i upomnienia do osób fizycznych, a także wystawione tytuły wykonawcze do komornika, 
bądź kierowane sprawy do sądu. 
W ciągu 2018 roku w uchwale budżetowej Zarząd Powiatu posiadał upoważnienie 
do zaciągania kredytów i pożyczek na pokrycie występującego w ciągu roku budżetowego 
przejściowego deficytu. Z takiego uprawnienia Zarząd w 2018 r. nie korzystał, gdyż nie było 
takiej potrzeby. 

c) przedstawienie informacji o stanie mienia Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
sporządzonej na dzień 31.12.2018 roku 

Informację o stanie mienia Powiatu Łódzkiego Wschodniego sporządzonej na dzień 
31.12.2018 roku przedstawiła Pani Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu (załącznik nr 20 
do protokołu). 
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Wartość gruntów Powiatu pod jednostkami organizacyjnymi według stanu na dzień 
31 grudnia 2018 r. wynosiła 2.930.750,90 zł i nie zmieniła się w stosunku do stanu na dzień 
31 grudnia 2017 roku. Nieruchomości gruntowe w pasach dróg powiatowych zmieniły swoją 
wartość – na dzień 31 grudnia 2018 r. wynoszą 87.981.484,17 zł, natomiast na dzień 
31 grudnia 2017 r. wynosiły 89.085.369,75 zł. Zmiana wartości spowodowana jest przede 
wszystkim przekazaniem drogi Gminie Andrespol, gdzie nastąpiła zmiana kategoryzacji drogi 
powiatowej na drogę gminną. W 2018 r. zmieniła się długość dróg powiatowych. Obecnie 
długość dróg powiatowych wynosi 224.037m. W informacji o stanie mienia pokazano 
długość dróg w rozbiciu na poszczególne gminy. 
W 2018 roku w wyniku dokonanych inwestycji przebudowano drogi powiatowe na długości 
17.553 m o powierzchni 56.448,32m2, powierzchnia chodników 3.919,1 m2, powierzchnia 
ścieżek rowerowych 14.554,89 m2. Ogólna wartość tych inwestycji wyniosła 16.020.527,33 zł 
(są to łączne wydatki z gminami, które miały w swoich budżetach niektóre zadania związane 
z drogami powiatowymi ujęte jako pomoc rzeczową). 
Pani Skarbnik powiedziała również o inwestycjach, które były rozpoczęte, a niezakończone 
w 2018 r. – ich wartość na dzień 31 grudnia 2018 r. wynosi 779.229,17 zł. W ramach tych 
zadań, są zadania: „Budowa kanalizacji deszczowej do odwodnienia drogi powiatowej 
nr 2912E w rejonie ul. Cedrowej w Stróży” i „Projekt odwodnienia drogi powiatowej 
Nr 2911E od skrzyżowania z ul. Główną w Justynowie do rzeki Miazgi”, które zostały ujęte, 
jako zadania niewygasające w roku 2018. 
W informacji pokazane zostały dochody uzyskiwane z nieruchomości, co szczegółowo zostało 
omówione również w „Raporcie o stanie Powiatu”. 
W zakresie wydatków niewygasających z upływem roku budżetowego 2018, Rada Powiatu 
podjęła dwie uchwały. Pierwszą uchwałą z dnia 26 października 2018 r. ustalony został wykaz 
wydatków niewygasających z jednym zadaniem, natomiast na sesji w dniu 27 grudnia 2018 r. 
ten wykaz został poszerzony i łącznie zawierał trzy zadania. Termin realizacji tych zadań 
określono do 30 czerwca 2019 r., natomiast zadania te zostały zrealizowane do 30 kwietnia 
2019 r., rozliczone i konto zostało zamknięte. 

d) przedstawienie Uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi 
w sprawie opinii o sprawozdaniu Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego z wykonania 
budżetu za 2018 rok 

Przewodniczący Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego odczytał Uchwałę Nr V/86/2019 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi z dnia 9 maja 2019 r. 
w sprawie opinii o sprawozdaniu Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego z wykonania 
budżetu za 2018 rok (załącznik nr 21 do protokołu). Skład Orzekający Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Łodzi pozytywnie zaopiniował sprawozdanie Zarządu Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego z wykonania budżetu za 2018 rok, bez uwag. 

e) przedstawienie opinii Komisji Stałych i Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego 

Przewodniczący Rady Powiatu poprosił o przedstawienie opinii Komisji. 

 Przewodnicząca Komisji Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa poinformowała, iż opinia 
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Komisji jest pozytywna, 

 Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej poinformowała, iż opinia Komisji jest 
pozytywna, 

 Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji poinformował, iż opinia Komisji jest 
pozytywna, 

 Przewodniczący Komisji Statutowo – Regulaminowej poinformował, iż opinia Komisji jest 
pozytywna, 

 Przewodniczący Komisji Rewizyjnej poinformował, iż opinia Komisji jest pozytywna. 

f) dyskusja 

Przewodniczący Rady Powiatu otworzył dyskusję. 

Starosta Łódzki Wschodni – Pan Andrzej Opala podsumowując przedstawione przez Panią 
Skarbnik sprawozdania, zwrócił uwagę na bardzo dobrą współpracę z gminami, jeśli chodzi 
o realizację inwestycji drogowych. Na ogólną sumę wydatków inwestycyjnych na drogach 
wynoszącą ponad 15,6 mln zł, udział gmin w zadaniach inwestycyjnych wynosi ponad 7,5 mln 
zł. Przy tej okazji Starosta podziękował Gminom za to, że pomagały, że mają swój olbrzymi 
udział w realizacji inwestycji drogowych. 
Pan Starosta odniósł się również do realizacji zadań z zakresu pomocy społecznej, w tym 
realizacji Dziennego Domu Pomocy w ramach Centrum Usług Społecznych „WISIENKA”, które 
to zadanie rozpoczęte było w 2018 roku. Pan Starosta dodał, że jeśli uda się zrealizować 
program „WISIENKA 2”, to zadania z zakresu pomocy społecznej będą realizowane w sumie 
za ponad 12 mln zł. 
Pan Starosta zwrócił się do radnych, którzy będą dokonywali oceny sposobu zarządzania 
środkami publicznymi i oceniali zasadność ich wydatkowania oraz postępowania zgodnie 
z ustawą o finansach publicznych, żeby zwrócili uwagę na to, o czym mówiła Pani Skarbnik – 
na poprawność realizacji tych wydatków i działań Zarządu. Pan Starosta podkreślił, 
że działania Zarządu Powiatu poparte są ogromną pracą i zaangażowaniem wszystkich 
kierowników jednostek budżetowych i wydziałów Starostwa. Przedstawione sprawozdanie 
z wykonania budżetu za 2018 rok wykonane zostało profesjonalnie, rzetelnie i przejrzyście. 
Starosta powiedział, że jego wypowiedź jest tylko krótką próbą podkreślenia 
i wyartykułowania niektórych działań Zarządu w 2018 r., gdyż w szczegółach mówiła o tym 
Pani Skarbnik. Większość tych spraw omawiana jest na posiedzeniach Zarządu, który 
dokonuje konkretnych zmian i przedkłada Wysokiej Radzie na bieżąco określone wnioski w 
formie inicjatyw uchwał, jeśli chodzi o zmiany w budżecie, zmiany budżetu, jak również WPF. 
Pan Starosta bardzo serdecznie podziękował wszystkim kierownikom jednostek 
organizacyjnych Powiatu, inspekcjom, Powiatowemu Inspektorowi Nadzoru Budowlanego, 
Komendantowi Powiatowemu Państwowej Straży Pożarnej i Komendantowi Powiatowemu 
Policji, a także naczelnikom wydziałów, kierownikom referatów za aktywną współpracę, 
zaangażowanie, ciekawe pomysły, solidność, współdziałanie, wizje i zrozumienie. Pan 
Starosta podkreślił profesjonalizm zawodowy pracowników. 
Starosta podziękował następnie za możliwość realizacji, terminowość i wysoki poziom zadań, 
które przypisano nam, jako samorządowi powiatowemu. Dzisiaj zostało to wyartykułowane 
chociażby przy Raporcie. 
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Starosta podziękował wszystkim Członkom Zarządu poprzedniej i obecnej kadencji, Pani 
Skarbnik, Pani Sekretarz za trzymanie reżimu finansowego i administracyjno-prawnego oraz 
w sposób szczególny radnym poprzedniej i obecnej kadencji, za wyrozumiałość, 
dociekliwość, merytoryczne dyskusje i spory. Mimo często różnych dyskusji praca 
i współpraca między radnymi jest bardzo dobra i Starosta dołoży starań, żeby była ona 
w dalszym ciągu na takim poziomie. Podziękował za odmienne spojrzenie na niektóre 
propozycje, które jako koalicja większościowa wprowadzili. Dodał, że nawet, jeżeli były słowa 
krytyki, były wyrażone w sposób świadczący o kulturze politycznej i dbanie o dobro wspólne 
i potrzeby mieszkańców Powiatu. 
Pan Starosta powiedział, że sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 2018 zostało ocenione 
pozytywnie przez Regionalną Izbę Obrachunkową w Łodzi i biorąc to pod uwagę, wniósł 
o pozytywną ocenę pracy Zarządu i udzielenie absolutorium dla Zarządu Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego za 2018 rok. 

Przewodniczący Rady Powiatu zwrócił się do radnych, czy są z ich strony zapytania. 

Głos w dyskusji zabrał Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
Pan Tadeusz Walas, który powiedział, że ma przyjemność w tej nowej kadencji pracować 
w Radzie Powiatu i warto zauważyć i podkreślić, że z realizacji sprawozdania finansowego 
za rok ubiegły wynika, że na przestrzeni całego roku 2018 wydatki majątkowe wzrosły dość 
istotnie, bo o ponad 7mln zł – jest to bardzo istotne i bardzo ważne. Wiceprzewodniczący 
Rady wyraził nadzieję, że również rok bieżący będzie dobry dla Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego, że dochody znacznie wzrosną i wpłyną na wzrost inwestycji. 

Pani Skarbnik odniosła się do opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi dotyczącej 
sprawozdania Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego z wykonania budżetu za 2018 rok 
i przypomniała, że w ciągu roku jest więcej opinii RIO, wyrażonych w postaci uchwał Składu 
Orzekającego RIO, w tym: uchwała dotycząca możliwości spłaty pożyczki długoterminowej 
zaciąganej przez Powiat Łódzki Wschodni, uchwała w sprawie opinii do projektu Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Powiatu na lata 2018-2023, uchwała w sprawie opinii o przedłużonym 
projekcie budżetu Powiatu na rok 2018, uchwała w sprawie opinii dotyczącej możliwości 
sfinansowania deficytu budżetowego oraz prawidłowości planowanej kwoty długu Powiatu 
Łódzkiego Wschodniego, uchwała w sprawie opinii dotyczącej informacji o przebiegu 
wykonania budżetu Powiatu Łódzkiego Wschodniego za pierwsze półrocze 2018 roku – 
wszystkie te opinie były pozytywne. 

Nie było więcej zgłoszeń ze strony radnych do udziału w dyskusji, nie zgłoszono zapytań, 
w związku z czym Przewodniczący Rady zamknął dyskusję. 

g) głosowanie 

Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
za rok 2018. 
Przystąpiono do głosowania. 
W głosowaniu brało udział 16 radnych. 
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Wynik głosowania: „za” – 16, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0. 
Rada Powiatu podjęła uchwałę jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 
Uchwała stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

Pkt 12 porządku obrad – Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Zarządu Powiatu 
Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok 

a) przedstawienie wniosku oraz stanowiska Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego w sprawie udzielenia absolutorium dla Zarządu Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego za 2018 rok 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej – Pan Mirosław Sójka odczytał wniosek oraz stanowisko 
Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego w sprawie udzielenia absolutorium 
dla Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok (załącznik nr 24 do protokołu), 
zgodnie z którym Komisja Rewizyjna wnioskuje o udzielenie absolutorium dla Zarządu 
Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok. 

b) przedstawienie Uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi 
w sprawie wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
o udzielenie absolutorium dla Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok 

Przewodniczący Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego odczytał Uchwałę Nr V/117/2019 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi z dnia 29 maja 2019 r. 
w sprawie wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego o udzielenie 
absolutorium dla Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok (załącznik nr 25 
do protokołu). Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi nie zgłasza 
zastrzeżeń do wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
o udzielenie absolutorium Zarządowi Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok. 

W związku z uwagą zgłoszoną przez Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej, nadmieniono, 
iż w Uchwale Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi w uzasadnieniu 
wystąpiła oczywista omyłka pisarka – użyto raz określenia „za 2017 rok” zamiast 
„za 2018 rok”. 
Przewodniczący Rady zwrócił uwagę na dokonanie przez Radę Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego dobrego wyboru Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej, który czuwa nad 
wszystkim i również takim Przewodniczącym Komisji Rewizyjnej był Sylwester Golus. 

c) przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej na temat projektu uchwały w sprawie 
absolutorium dla Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok 

Przewodniczący Rady Powiatu poprosił o przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej na temat 
projektu uchwały w sprawie absolutorium dla Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
za 2018 rok 
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Pan Mirosław Sójka – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej poinformował, iż opinia Komisji jest 
pozytywna. 

d) dyskusja 

Przewodniczący Rady Powiatu otworzył dyskusję i zwrócił się do radnych, czy są z ich strony 
zapytania. 

Radny Sylwester Golus powiedział, że z prawdziwą przyjemnością chciałby przedstawić swoje 
stanowisko odnośnie udzielenia absolutorium dla Zarządu Powiatu Łódzkiego Wschodniego. 
Na wstępie powiedział, że będzie przeciwko udzieleniu absolutorium dla Zarządu Powiatu 
Łódzkiego Wschodniego i wyjaśnił następnie dlaczego takie będzie jego stanowisko. 
Pierwszym i zasadniczym powodem jest utworzenie dodatkowego stanowiska etatowego 
Członka Zarządu Powiatu. Radny przypomniał, że tej decyzji sprzeciwiali się na sesji, kiedy 
była procedowana ta uchwała. Radny powiedział, że był taki precedens tutaj w Powiecie 
w latach dwutysięcznych i on się po prostu nie sprawdził i to jest właśnie nawiązanie do tego 
momentu i o ile pamięta poszczególne ekipy się zmieniały i nikt nie powracał do tego 
procederu. Radny stwierdził, że można powiedzieć, że nigdy nie jest środków finansowych 
za dużo odnośnie na przykład na wyposażenie do szkół i innych placówek, a tutaj tworzymy 
dodatkowe stanowisko. 

Przewodniczący Rady Powiatu zwrócił uwagę, że to było w 2019 roku, a absolutorium jest 
za 2018 rok. 

Radny Golus powiedział, że to według niego rzutuje na całość, ten Zarząd taką decyzję teraz 
podejmował i dla niego to jest ważne.  Ma też głosy ze swojego środowiska i od byłych 
radnych z jego regionu i po prostu takie stanowisko tutaj prezentuje. Według radnego 
rzutuje to na całość i tak to widzi. Pan Golus powiedział następnie, że też jeżeli chodzi 
o Wydział Geodezji i Kartografii, to też tutaj jest długi czas oczekiwania, wiadomo też to się 
wiąże z dofinansowaniem i te pieniądze właśnie też są potrzebne na podwyżki dla 
pracowników. Wiadomo, że może przyjść taki moment, że będzie trudno znaleźć 
pracownika, jeżeli te płace będą tutaj niskie, to się właśnie z tym wiąże. Radny stwierdził, 
że jeżeli chodzi o wydatki inwestycyjne, to można powiedzieć, że nie jest najgorzej, chociaż 
można powiedzieć, że do Tuszyna „szału nie ma takiego”, ale można to wszystko przyjąć. 
Radny Golus powiedział, że ma upoważnienie od swoich kolegów, którzy po prostu nie mogą 
być na tej sesji, tak się akurat przypadkowo złożyło, że oni też są przeciwko udzieleniu 
absolutorium, radna Edyta Waprzko wstrzymałaby się od głosu. Radny podkreślił, że z takim 
głębokim przekonaniem i zgodnie z własnym sumieniem będzie po prostu głosował 
przeciwko udzieleniu absolutorium dla Zarządu. 

Przewodniczący Rady nadmienił, że radny ma prawo to zrobić, natomiast prosił o powagę, 
gdyż te wnioski dotyczą roku 2019, a dopiero w 2020 roku Rada będzie rozpatrywać 
absolutorium za rok 2019 i radny trochę się pospieszył, jako doświadczony Przewodniczący 
Komisji Rewizyjnej. 
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Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego Pan Tadeusz Walas powiedział, 
że dziwi się, że taki doświadczony radny Golus wypowiadając się na temat udzielenia 
absolutorium Zarządowi, bierze pod uwagę problemy z roku bieżącego. Rada Powiatu ocenia 
Zarząd za rok 2018. Pan Wiceprzewodniczący nawiązał do swojej wcześniejszej wypowiedzi, 
że jest to zasługa Zarządu i Starosty, że w roku 2018 inwestycje w Powiecie wzrosły z 9 mln zł 
do ponad 16 mln zł i to należy podkreślić i zauważyć. Biorąc pod uwagę również pozytywne 
opinie Regionalnej Izby Obrachunkowej, ten wzrost inwestycji i całość przeglądu 
sprawozdania finansowego i realizacji budżetu za 2018 rok, Wiceprzewodniczący wyraził 
zdanie, że Zarząd w pełni zasługuje na udzielenie absolutorium, a Rada powinna się 
wypowiadać do realizacji zadań w roku 2018, a nie do bieżących spraw. 

Radny Sylwester Golus stwierdził, że Pan Tadeusz Walas tutaj takie swoje opinie wyraził, 
a on chciałby pozytywnie się wyrazić o Panu Tadeuszu Walasie – w wielu sprawach się z nim 
zgadza i też będzie go wspierał. Tutaj też chciałby pozytywnie się wyrazić o nowych radnych 
tej kadencji, że są rzeczowo zaangażowani w sprawy Powiatu. Pan Golus powiedział, 
że pozytywnie ocenia działanie Pana Tadeusza Walasa, czyli ma pozytywną opinię, przeciwną 
do tej, którą Pan Walas wyraził o radnym Golusie. 

Starosta Łódzki Wschodni Pan Andrzej Opala powiedział, że jak wszyscy zauważyli, mowa jest 
o udzieleniu absolutorium za 2018 rok i przykro mu, że radny dokonuje takich ocen. Przez 
długi okres 2018 roku Pan Golus był również radnym powiatowym, bo do listopada 2018 r., 
dlatego Pan Starosta zwrócił się z pytaniem, ile razy radny zgłaszał wnioski o realizację zadań, 
o których powiedział, że zostały wykonane nie do końca dobrze, szczególnie w Tuszynie oraz 
które z tych wniosków nie zostały zrealizowane. Starosta przypomniał, że Radny Golus był 
Przewodniczącym Komisji Rewizyjnej i wypowiadał się superlatywach na temat tego, co robił 
Zarząd, dlatego dziwi się, że radny zmienia zdanie. Radny może zdanie zmienić, ale należy tu 
powagę zachować. Pan Starosta odniósł się również do wypowiedzi dotyczącej spraw 
geodezji. Starosta powiedział, że wszystko, co Zarząd robi, to po to, żeby poprawić 
funkcjonowanie, znając problemy. Starosta zwrócił się do radnego Golusa, aby przypomniał 
sobie, kiedy osobiście dzwonił do Starosty prosząc o załatwienie sprawy, w ciągu jakiego 
czasu miał załatwioną sprawę. Zwrócił się do radnego w czyim interesie i w trosce o kogo 
radny występuje z geodezją. 
Zmiany związane z przeniesieniem Wydziału i wprowadzenie podwyżek wynagrodzeń dla 
pracowników weryfikujących mapy, są po to, żeby rozwiązać ten problem. Ogłaszany jest 
również konkurs na dodatkowego geodetę, pytaniem jest, czy ktoś się zgłosi. 
Starosta podkreślił, że na przestrzeni 4 lat systematycznie, co roku były podwyżki 
wynagrodzeń dla trzystu kilkudziesięciu pracowników zatrudnionych w tym Powiecie, 
również w geodezji.  Łącznie w ciągu 4 lat nastąpiła podwyżka wysokości 700 zł brutto 
na etat. Starosta odnosząc się do uwag radnego Golusa, że zabraknie pieniędzy na podwyżki, 
stwierdził, że w tym kraju na przykład nie zatroszczono się o godne wynagrodzenie 
i podwyżki dla nauczycieli. 

Głos zabrał radny Mateusz Karwowski, który stwierdził, iż nie chciałby, żeby w protokole 
wybrzmiało tylko stanowisko Pana Sylwestra Golusa, bo chociaż je szanuje i stara się je 
zrozumieć, to chyba trzeba też na to absolutorium spojrzeć w trochę szerszym kontekście. 
Powiat ma hasło „Powiat Łódzki Wschodni przyjazny dla ludzi” i pytanie czy ten nasz Powiat 
przyjazny dla ludzi jest. Radny powiedział, że od swoich wyborców i mieszkańców Powiatu, 
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z którymi się spotyka, słyszy raczej tylko pozytywne opinie i porównania. Radny dodał, 
że mieszka w Koluszkach obok granicy z Powiatem Brzezińskim i w kilku aspektach 
te porównania najczęściej słyszy – i nie chodzi tylko o stan dróg, ale we wszystkich innych 
aspektach – od wyposażenia szkół, po działalność Starostwa, obsługę interesantów i sposób 
załatwiania spraw. Radny przyznał, że w swojej działalności nigdy nie spotkał się z niczym 
negatywnym. Jest to też odbierane poprzez postawę Starosty, który oczywiście jest na czele 
Zarządu i to absolutorium zazwyczaj sprowadzamy wokół Starosty, ale dotyczy to całego 
Zarządu i obszaru spraw, które Powiat podejmuje. 
Pan Karwowski powiedział, iż rozumie, że są emocje, że często różne wybory, decyzje mogą 
nam się nie podobać, może trochę inaczej to wszystko sobie wyobrażaliśmy, natomiast 
nie potrzeba trzygodzinnego czytania różnych sprawozdań, żebyśmy wiedzieli, że w naszym 
Powiecie jest dobrze. Pan Karwowski zwrócił się do państwa radnych, żeby wskazali drugi 
Powiat, czy gminę w okolicy z praktycznie zerowym zadłużeniem oraz takiego Starostę i taki 
Zarząd, który bez względu na to, czy radny jest z opozycji, czy z koalicji, do każdej sprawy 
podchodzi bardzo merytorycznie i starając się załatwić te sprawy. U nas nie ma żadnego 
podziału na gminy. Radny powiedział, że nie pamięta dyskusji na sesji, a jest radnym już 
drugą kadencję, żeby Zarząd warunkował jakimiś sympatiami realizację jakichkolwiek 
inwestycji czy zadania. Rozmawiamy tak samo poważnie o moście w Tuszynie jak i tunelu 
w Gałkówku. Tak samo poważnie rozmawiamy, i przypomniał to szczególnie radnemu 
Golusowi, o problemach Liceum w Tuszynie, z którym tak naprawdę był bardzo poważny 
problem w poprzedniej kadencji, a teraz szkoła działa. Równie poważnie o tym Liceum 
w Tuszynie rozmawiamy, jak i o potrzebach innych szkół ponadgimnazjalnych. 
Radny Mateusz Karwowski podkreślił, że siłą tego Powiatu zawsze, tak mu się wydawało 
i  tak to obserwuje, jest zgoda, którą radni tutaj reprezentują. Dodał, że radni wyjdą 
za chwilę, wstaną od tego stołu i będą dalej ze sobą normalnie, serdecznie rozmawiać. Jemu 
z perspektywy radnego zależałoby, żeby radni rozmawiali, mówili sobie szczerze, co na temat 
pracy czy Zarządu, czy Rady sądzą, ale jeśli przez 12 miesięcy w roku praktycznie nad 
wszystkimi uchwałami głosujemy „za”, za wszystkimi raportami, analizami i sprawozdaniami 
głosujemy „za”, jeśli nie zgłaszamy zdań odmiennych, a na końcu przy absolutorium chcemy 
być „przeciw”, bądź się wstrzymać, bo tak nakazuje nam sumienie, to coś w tym wszystkim 
jest niespójnego. Dodał, że oczywiście mandat radnego jest wolny, państwo radni mogą 
głosować tak jak chcą, jak uważają, mogą być „za”, „przeciw”, czy „wstrzymać się”, ale 
wychodząc stąd będą musieli przyznać, że Powiat Łódzki Wschodni poprzez działalność tego 
Zarządu, ale też całej Rady, wszystkich jednostek, służb i wszystkich którym na tym zależy, 
ten Powiat Łódzki Wschodni jest stabilnie i dobrze zarządzany – musimy to przyznać. Zwrócił 
się do radnych, którzy będą głosować tak czy nie inaczej, to przynajmniej jego zdanie w tej 
kwestii się nie zmieni. 
Pan Mateusz Karwowski życzył Zarządowi powodzenia w głosowaniu, natomiast państwu 
radnym, którzy rozważają jeszcze, jak oddać głos, polecił rozważenie, czy jednak głos 
„przeciw” absolutorium, bo przecież tak Pan radny Sylwester Golus przed chwilą 
zadeklarował, to na pewno sprawiedliwa ocena. 

Przewodniczący Rady zapytał, czy jeszcze ktoś zechce zabrać głos w dyskusji. 
Nie było więcej zgłoszeń do dyskusji ze strony radnych i dyskusja została zamknięta. 
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e) głosowanie 

Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały w sprawie absolutorium dla Zarządu Powiatu 
Łódzkiego Wschodniego za 2018 rok. 
Przystąpiono do głosowania. 
W głosowaniu brało udział 16 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 12, „przeciw” – 1, „wstrzymuję się” – 3. 
Rada Powiatu uchwałę podjęła. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 
Uchwała stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Powiatu stwierdził, że Zarząd Powiatu Łódzkiego Wschodniego 
otrzymał absolutorium za 2018 rok i pogratulował Staroście oraz całemu Zarządowi. 

Starosta Łódzki Wschodni serdecznie podziękował szczególnie osobom, które głosowały 
za absolutorium. Jest to ocena pracy nie tylko Zarządu Powiatu, ale również wszystkich służb, 
pracowników Starostwa, naczelników wydziałów. 
Pan Starosta powiedział, iż myśli, że rok 2019, tak jak mówił Pan Tadeusz Walas, nie będzie 
gorszy niż rok 2018 i będziemy mogli z podniesionym czołem również debatować nad 
pozytywną opinią i nad udzieleniem absolutorium Zarządowi za rok 2019. 
Pan Starosta podziękował koleżankom i kolegom radnym za współpracę w 2018 roku, dzięki 
której jest ta pozytywna opinia. 

Pkt 13. porządku obrad – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia 
na okres od dnia 1.01.2019 r. do dnia 31.12.2019 r. rozkładu godzin pracy aptek 
ogólnodostępnych mających swoją siedzibę na terenie powiatu łódzkiego wschodniego. 

Nie było zgłoszeń do udziału w dyskusji. 
Komisja Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały i przystąpiono do głosowania nad podjęciem 
uchwały. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 15, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0, „nie wziął udziału 
w głosowaniu” – 1. 
Rada Powiatu podjęła uchwałę jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 
Uchwała stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

Pkt 14. porządku obrad – Podjęcie uchwały w sprawie zmiany w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej Powiatu Łódzkiego Wschodniego na lata 2019 – 2023. 

Projekt uchwały omówiła Pani Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu. 
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Nie było zgłoszeń do udziału w dyskusji. 
Komisja Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa pozytywie zaopiniowała projekt uchwały. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały i przystąpiono do głosowania nad podjęciem 
uchwały. 
W głosowaniu brało udział 15 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 15, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0, „nie wziął udziału 
w głosowaniu” – 1. 
Rada Powiatu podjęła uchwałę jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 
Uchwała stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

Pkt 15. porządku obrad – Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Powiatu Łódzkiego 
Wschodniego na 2019 rok. 

Projekt uchwały omówiła Pani Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu. 

Nie było zgłoszeń do udziału w dyskusji. 
Komisja Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały i przystąpiono do głosowania nad podjęciem 
uchwały. 
W głosowaniu brało udział 16 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 16, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0. 
Rada Powiatu podjęła uchwałę jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

Pkt 16. porządku obrad – Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Powiatu 
Łódzkiego Wschodniego na 2019 rok. 

Projekt uchwały omówiła Pani Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu. 

Nie było zgłoszeń do udziału w dyskusji. 
Komisja Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa pozytywie zaopiniowały projekt uchwały. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały i przystąpiono do głosowania nad podjęciem 
uchwały. 
W głosowaniu brało udział 16 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 16, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0. 
Rada Powiatu podjęła uchwałę jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 
Uchwała stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 
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Pkt 17. porządku obrad – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej 
gminie Andrespol na realizację zadania inwestycyjnego pn. Przebudowa chodnika 
w ul. Słowiańskiej w ramach zadania pn. „Budowa kanalizacji w miejscowości Bedoń Wieś 
i Kraszew wraz z rozbudową sieci wodociągowej” w 2019 r. 

Nie było zgłoszeń do udziału w dyskusji. 
Komisja Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały i przystąpiono do głosowania nad podjęciem 
uchwały. 
W głosowaniu brało udział 16 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 16, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0. 
Rada Powiatu podjęła uchwałę jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

Pkt 18. porządku obrad – Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Powiatu 
Łódzkiego Wschodniego na 2019 rok. 

Projekt uchwały omówiła Pani Barbara Ignatowska – Skarbnik Powiatu. 

Nie było zgłoszeń do udziału w dyskusji. 
Komisja Budżetu, Gospodarki i Bezpieczeństwa pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały i przystąpiono do głosowania nad podjęciem 
uchwały. 
W głosowaniu brało udział 16 radnych. 
Wynik głosowania: „za” – 16, „przeciw” – 0, „wstrzymuję się” – 0. 
Rada Powiatu podjęła uchwałę jednogłośnie. 
Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

Pkt 19. porządku obrad – Wnioski, oświadczenia radnych i sprawy różne. 

Pani Aleksandra Balcerak – Dyrektor Poradni Psychologiczno – Pedagogicznej odniosła się 
do pracy Poradni i podziękowała Staroście i Burmistrzowi Koluszek za wsparcie i pomoc 
w organizacji konferencji „Zrozumieć nastolatka”. 

Radny Mirosław Sójka zapytał, czy były jakieś skargi mieszkańców na PODGiK w zakresie 
opóźnień w sporządzaniu map do celów projektowych i inwentaryzacji map 
powykonawczych. Radny powiedział, że mieszkańcy zwracają się do niego, że boją się 
o projekty, które realizują, np. przyłączy. Odniósł się do płac geodetów. 
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Na pytanie odpowiedziała Pani Ewa Gładysz – Wicestarosta Łódzki Wschodni, zwracając 
uwagę, że głosy w tej sprawie pojawiły się po raz pierwszy w momencie, kiedy dokonywano 
przekształcenia PODGiK w Wydział Geodezji i Kartografii i dziwią zastrzeżenia merytoryczne 
do pracy pracowników dotychczasowego PODGiK, a obecnego Wydziału. 
Pani Wicestarosta zapewniła, że zarówno PODGiK, jak i obecnie Wydział Geodezji 
i Kartografii jest bardzo dobrze nadzorowany przez Pana Naczelnika, jak również przez 
Zarząd Powiatu Łódzkiego Wschodniego. Dodała, że słyszała również głosy, że przyczyniamy 
się do zatrzymania inwestycji w powiecie. Pani Ewa Gładysz wyjaśniła, że żadne zatrzymanie 
inwestycji nam nie grozi, nic się takiego nie działo i dziać się nie będzie. Zarząd Powiatu 
podejmuje wiele działań, aby ten Wydział prawidłowo funkcjonował. 
Pojawiły się pewne problemy, które wiążą się z tym, że nie ma osób chętnych do pracy. 
Ogłaszany jest kolejny nabór na pracownika geodetę. Mimo trudności zadania realizowane 
są zgodnie z przepisami ustawy o geodezji i kartografii. Pani Ewa Gładysz zwróciła uwagę, że 
z roku na rok liczba inwestycji w naszym powiecie wzrasta – Powiat Łódzki Wschodni jest 
„Powiatem przyjaznym dla ludzi”. Zwiększa się liczba mieszkańców w naszym powiecie, który 
był do niedawna jedynym powiatem województwa łódzkiego o saldzie dodatnim. 
Kadra Wydziału Geodezji i Kartografii jest bardzo doświadczona, ale z uwagi na zapowiadane 
zmiany w ustawie, przy obecnej liczbie pracowników będzie trudno, stąd wyjście naprzeciw 
i poszukiwanie doświadczonych pracowników. Podniesione zostały płace dla pracowników 
geodetów zajmujących się sprawami weryfikacji map, którzy są bardzo obciążeni. Podwyżki 
dla pracowników realizowane były w każdym roku poprzedniej kadencji i Pan Starosta ma 
takie plany również na tę kadencję. 
Pani Wicestarosta podziękowała za uwagi i wyraziła zdanie, że wszystkim radnym zależy 
na tym, żeby Powiat funkcjonował jak najlepiej, żeby się rozwijał, a mieszkańcom żyło się 
lepiej. 

Pan Michał Kotynia – Naczelnik Wydziału Geodezji i Kartografii powiedział, że długi okres 
oczekiwania jest problemem dosyć złożonym, ponieważ nakłada się na niego kilka rzeczy – 
po pierwsze duży wzrost inwestycji, które są realizowane na terenie powiatu. W 2018 roku 
zgłoszonych zostało 4000 prac geodezyjnych, natomiast w 2017 roku było zgłoszonych 3600 
prac geodezyjnych. Na tę kwestię nałożyły się niestety długotrwałe absencje pracowników 
wynikające z urlopów macierzyńskich i zwolnienia lekarskiego, przez co zespół pracowników 
został znacznie osłabiony. Pan Naczelnik dodał, że problem ten jest też problemem 
systemowym, gdyż sąsiednie ośrodki dokumentacji mają ten sam kłopot z realizacją 
terminów. Pan Naczelnik zwrócił uwagę, że są to kwestie, na które on, ani Zarząd nie ma 
wpływu, jednak cały czas są podejmowane jakieś działania, żeby temu zaradzić – m.in. 
wprowadzono podwyżki dla pracowników, którzy weryfikują mapy z uwagi na to, że są oni 
ostatnio bardzo obciążeni. 
Kolejną kwestią jest problem z naborem pracowników. W 2018 roku były ogłoszone trzy 
konkursy, w tym roku będzie kolejny konkurs. 

Pan Kotynia powiedział, że zmiana siedziby Wydziału Geodezji i Kartografii, która jest 
planowana, ułatwi organizację pracy. W tej chwili jest w zasadzie jedno pomieszczenie, 
w którym pracuje połowa załogi, gromadzona jest dokumentacja i tam odbywa się również 
obsługa interesanta, natomiast praca merytoryczna wymaga skupienia. Obecne warunki 
lokalowe niestety nie ułatwiają pracy, dlatego te wszystkie działania są podejmowane. 
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Pan Naczelnik podziękował Panu Staroście i Pani Wicestaroście, że te sprawy są 
przedmiotem ich zainteresowania. 

Pan Starosta powiedział o zagadnieniach z zakresu geodezji i kartografii poruszanych  
podczas posiedzenia Związku Powiatów Polskich z Głównym Geodetą Kraju, gdzie 
stwierdzono, że są naciski ze strony wykonawców prac geodezyjnych i projektantów 
na przedłużającą się weryfikację map, z uwagi na terminy płatności za wykonane projekty itd. 
Pan Starosta odniósł się także do wyników kontroli przeprowadzonej przez Wojewódzkiego 
Inspektora Nadzoru Geodezyjnego w PODGIK. Zalecenia pokontrolne w tym zakresie są 
przestrzegane, co powoduje wydłużenie się terminu weryfikacji. 
Na spotkaniu z Głównym Geodetą Kraju zgłoszono problemy, po pierwsze zwrócono uwagę 
na brak środków finansowych, aby znacząco podwyższyć płace. Odpowiedź na uwagi o braku 
środków była taka, żeby podnieść opłaty za wydawanie wypisów i wyrysów. Pan Starosta 
wyraził zdanie, że spotkałoby się to z negatywnym odzewem ze strony mieszkańców, gdyśmy 
spróbowali podnieść opłaty. Omówiono również proponowane zmiany ustawy. Wszystkie 
powiaty zgłaszają podobny problem, m.in. z zatrudnieniem geodetów. 
Pan Starosta podkreślił, że w przypadku pilnych spraw, są one załatwiane przez Wydział 
najszybciej, jak to jest możliwe. Nie było żadnych skarg w tym zakresie. 

Pan Starosta powiedział o pracach wykonanych w holu na parterze budynku Starostwa. 

Pkt 20. porządku obrad – Zamknięcie VIII Sesji Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego. 

Przewodniczący Rady Powiatu podziękował wszystkim za uczestnictwo i zamknął obrady 
VIII Sesji Rady Powiatu Łódzkiego Wschodniego. 
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